
 

 

Ing. Ludvík Drobný 
starosta Obce Nové Heřminovy 

 

 

V Nových Heřminovech dne 4. června 2018 

Vaše č.j. 23134/2018-MZE-15112 

Naše č.j. OUNH-0132/2018 

 

   

 Vážený pan 
                                                                                              Ing. Jiří Milek 

                                                                                              Ministr zemědělství ČR 

 

      Vážený pane ministře, 

      na naše podání ze dne 24. 4. 2018 reagoval z Vašeho pověření Váš náměstek ing. 

Kendík. Dovoluji si na jeho dopis odpovědět přímo Vám, pane ministře, protože s panem 

náměstkem Kendíkem jsme už několik jednání v posledních letech absolvovali, ale nikdy 

nedošlo z jeho strany k jakékoliv snaze o pochopení argumentů obce a tedy ani k jakékoliv 

vstřícné reakci.  Vzhledem k tomu, kolik let a jak hluboce je pan náměstek v přípravě 

projektu přehrady zaangažován, ani jakoukoliv změnu v jeho postoji a přístupu k naší obci od 

něj nemůžeme očekávat. Když jsme se rozhodli oslovit přímo Vás, pane ministře, 

předpokládali jsme minimálně alepoň to, že naši argumentaci necháte objektivně posoudit 

nezainteresovanou osobou, za kterou bohužel Vašeho náměstka Ing. Kendíka nepovažujeme. 

      Ve svém přiloženém dopise Ing. Kendík opakuje známé argumenty, ke kterým 

dlouhodobě nepřipouští nejen jakoukoliv, ale žádnou oponenturu. Nechci teď jednotlivé 

body rozebírat, ale za zmínku snad stojí alespoň tvrzení, že vybraná varianta předpokládá 

výrazné zlepšení protipovodňové ochrany naší obce. Toto už po všech změnách, kterými 

investiční záměr od roku 2008 prošel, dávno neplatí, naopak je nám ochrana odpírána.  Jak 

ostatně ve sdělovacích prostředcích opakovaně probírané selhání Povodí Odry při 

protipovodňové ochraně obce Zátor dokládá, právě neschopnost Povodí Odry řešit danou 

problematiku ve spolupráci s ŘSD odsouvá územní řízení ve věci přehrady. Není to naše 

obec, která je jedinou překážkou realizace řešení protipovodňové ochrany, kdy příčiny je 

nutno hledat na straně jak pracovníků Povodí Odry, tak i úředníků Vámi řízeného 

ministerstva. 

    Selhávají i pokusy naší obce o jednání s Povodím Odry. Tyto pokusy zpravidla končí 

vzájemným obviňováním, kdo jednat odmítá. Situace se vyostřila za současného vedení 

Povodí Odry, které namísto konstruktivního přístupu k argumentům obce se schází s několika 

občany, kteří v celé věci vystupují na jeho straně. Po celých deset let od schválení záměru je 



ze strany Povodí Odry ignorována skutečnost, že zastupitelé obce jsou zavázáni výsledkem 

místního referenda vystupovat vždy proti přehradě. Tento fakt se neobjevil v žádném 

materiálu předkládaném vládě v letech 2011, 2014, ani 2017. Ocitli jsme se tak v patové 

situaci, ze které po celá léta marně nabízíme, z našeho pohledu, reálné východisko.  Naopak 

jsme označováni za viníka stavu, kdy ani 20 let po velké povodni nedošlo k žádnému zlepšení 

protipovodňové ochrany na horním toku řeky Opavy. Toto samozřejmě nemůže být pravda, 

protože na odpor naší obce nikdy nebyl brán zřetel a první správní řízení, ve kterých jsme 

uspěli, byla zahájena teprve v závěru roku 2017. Vlastní územní řízení na stavbu přehrady 

nebylo zahájeno dosud. Jak se dnes dozvídáme ze sdělovacích prostředků, není to z důvodů 

na straně naší obce, ale protože není ze strany Povodí Odry ve vztahu k ŘSD dořešena otázka 

obchvatu. Klademe si tedy otázku, zda mediálně vyostřené útoky Povodí Odry na naši obec 

nejsou jen zástěrkou pro chyby při realizaci projektu a snaha tyto chyby svést na jiného. 

     Původní záměr Opatření na horní Opavě, schválený vládou v roce 2008, obsahuje 

řadu úseků, které už měly být hotovy a na které postoj naší obce nemá žádný vliv. Od 

minulého roku je také prezentován další odklad zahájení stavby o nejméně pět let z důvodu 

potřeby dokončení přeložky silnice I/45, ale s tímto dalším zpožděním už naše obec nemá 

vůbec nic společného. Nabízí se tedy na místě Vámi řízeného ministerstva, aby jako 

zřizovatel provedlo hloubkovou kontrolu u Povodí Odry, zaměřenou na jeho postup při 

realizaci daného projektu tak, aby se objektivně zjistilo, kdo jej ve skutečnosti zdržuje. Právě 

neochota předchozích ministrů zemědělství zaměřit se s kontrolou na Povodí Odry může 

svádět k úvahám o zainteresovanosti konkrétních osob na celém projektu a veřejných 

zakázkách s ním spojených, zejména pak veřejných zakázkách na administrátory či přípravné 

práce celého projektu. 

      Vážený pane ministře, dovoluji si Vám navrhnout, abyste dalším jednáním s naší obcí 

pověřil prostředníka (či ještě lépe mediátora), který se dosud na přípravě tohoto sporného 

projektu nepodílel a ani ho nehodnotil a byl by při posuzování celého projektu nejen 

odborně způsobilý, ale i objektivní a nezávislý tak, aby všechny strany měly v jeho postup 

plnou důvěru. Pokud najdete takového člověka, který bude schopen bez předpojatosti naše 

věcné argumenty vyslechnout, a hlavně projednat s protistranou, za kterou bohužel 

považujeme Povodí Odry, může dojít k významnému posunu i v postoji obce. Je důležité, aby 

nám byly argumenty ministerstva k našim námitkám vysvětleny tak, abychom je byli schopni 

přijmout a předložit občanům obce. To se však nestane v případě, pokud namísto seriózní 

diskuse a jednání na platformě vzájemného vyslyšení a projednání argumentů nastává silové 

řešení z jedné strany za využití státních prostředků a používání takových metod, jakými je 

vyvolávání rozporů mezi obcemi, mezi občany naší obce a podporování minoritní opozice. 

Obec se snažila vždy přistupovat k celému problému objektivně a bez emocí. Nesnažila se 

vyvolávat rozbroje uvnitř Povodí Odry, nepodávala účelová trestní oznámení ani 

nezkoumala, zda Povodí Odry využívá státní prostředky účelně, efektivně a hospodárně, 

nevyvolávala mediální ataky ani celostátně, ani regionálně, ale vždy se snažila o dialog, kdy 

odpovědí však byla pouze přezíravá nadřazenost a arogance moci. Taková akce pak vyvolává 

logicky odpovídající reakci. 



 Závěrem si dovolujeme, Vážený pane ministře, Vás požádat o pomoc při změně 

přístupu jak Vámi řízeného ministerstva, tak Povodí Odry při řešení celého problému, kdy ve 

Váš pozitivní zásah v daném smyslu věříme nejen my z vedení obce, ale i naši občané, kteří 

nám dali důvěru ve volbách, místním referendu i ve svých petičních akcích, a jejichž důvěru 

se snažíme nezklamat. Jsou to stejní občané, kteří dali důvěru i Vám. 

 

     S úctou 

     Ing. Ludvík Drobný   
     starosta obce 
 

Obdrží: 
Vážený pan 
Ing. Jiří Milek 
Ministr zemědělství 
Ministerstvo zemědělství 
Praha 
 
 
Na vědomí:  
Vážený pan 
Ing. Aleš Kendík 
náměstek pro řízení sekce vodního hospodářství 
Sekce vodního hospodářství 
Ministerstvo zemědělství 
Praha 
 
     
 


